

Historical Research

Since November 2012, WU has been researching the fate of students of the University of World Trade who were hindered in their studies for racist, ideological, or political reasons after the Anschluss of Austria to Nazi Germany.

Research methods include:

- › Research in archives and databases
- › Analysis of print media and internet sources
- › Correspondence with descendants and family members

In a few rare cases, interviews with survivors and other contemporary witnesses are still possible. The biographies of the students, graduates, and employees affected by the Nazi regime are available online, compiled in a virtual memorial book (gedenkbuch.wu.ac.at). Entries are regularly edited and updated as new information becomes available.

“Denied. Jews cannot be admitted to a doctoral defense”.

With these words, a Jewish student who had submitted his thesis to the University of World Trade in Vienna just a few weeks before the Anschluss was denied the right to complete his doctoral degree.

KEY FACTS*

Over 10% of the students of the University of World Trade were expelled for being of Jewish descent.

Christian students or students without a religious denomination with Jewish ancestors required permission from the appropriate Reich Ministry in order to be able to study, take exams, or graduate.

Currently we know of five University of World Trade students who were victims of the Shoah. Many students lost family members in the Holocaust.

Four University of World Trade graduates were stripped of their academic degrees.

Ten faculty and staff members were fired from their jobs.

*For more information, please see: “Säuberungen an österreichischen Hochschulen 1934–1945”, Johannes Koll (ed.), 2017, published by Böhlau-Verlag, Vienna/Cologne/Weimar

Kontakt/Contact

Universitätsarchiv/University Archives

T: +43-1-313 36-4919 und -5905/Phone: +43-1-313 36 ext. 4919 and 5905

E: archiv@wu.ac.at

wu.ac.at/archiv

wu.ac.at/en/wu-university-archives



WU (Wirtschaftsuniversität Wien)
Welthandelsplatz 1, 1020 Wien

WU (Vienna University of Economics and Business)
Welthandelsplatz 1, 1020 Vienna, Austria
wu.ac.at

Anreise/Arriving by public transport
U-Bahn: U2 Station Messe-Prater oder Krieau
Bus: 82A Station Südportalstraße
Subway: U2 stations “Messe-Prater” or “Krieau”
Bus: 82A, “Südportalstraße” stop

04/2018

Gedenkprojekt Commemorative Project



Das Mahnmal/The Commemorative Memorial

Wissenschaftliche Aufarbeitung

Seit November 2012 wird das Schicksal von Studierenden der Hochschule für Welthandel (HWH) erforscht, die nach dem „Anschluss“ Österreichs aus rassistischen, weltanschaulichen oder politischen Gründen an ihrem Studium gehindert wurden.

„Da mosaisch zu den Rigorosen nicht zugelassen“.

Mit diesem Akteneintrag wurde nach dem „Anschluss“ Österreichs einem jüdischen Studenten, der wenige Wochen vor dem Einmarsch der Wehrmacht seine Doktorarbeit an der Hochschule für Welthandel eingereicht hatte, die Promotion verwehrt.

Die wissenschaftliche Aufarbeitung erfolgte über

- › Recherchen in Archiven und Datenbanken;
- › Auswertung von Printmedien und Internetressourcen;
- › Korrespondenz mit Hinterbliebenen.

Auch Interviews mit Betroffenen oder sonstigen Zeitzeugen sind in wenigen Einzelfällen noch möglich. Die Biographien der betroffenen Studierenden, Absolvent/inn/en und Angestellten sind in einem virtuellen Gedenkbuch abrufbar (gedenkbuch.wu.ac.at). Die Einträge werden laufend ergänzt und aktualisiert.

EINIGE ERGEBNISSE*

Über zehn Prozent der damals eingeschriebenen Studierenden wurden aufgrund jüdischer Abstammung von der Hochschule ausgeschlossen.

Christliche oder konfessionslose Studierende mit jüdischen Vorfahren bedurften zu Studium, Prüfungen oder Promotion der Zustimmung des zuständigen Reichsministeriums.

Bisher wissen wir von fünf Angehörigen der HWH, die Opfer der Shoah geworden sind. Viele Studierende verloren im Holocaust nahe Verwandte.

Vier Absolventen der HWH wurden akademische Grade aberkannt.

Zehn Dozenten und Verwaltungsangestellte wurden entlassen.

*Weitere Informationen finden Sie in dem Sammelband „Säuberungen an österreichischen Hochschulen 1934–1945“, hrsg. von Johannes Koll, Böhlau-Verlag: Wien u.a. 2017.

